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YǄōŜƴƘŀǾƴ ǎƪŀƭ ǾŋǊŜ 

ƪǳƭǘǳǊƘƻǾŜŘǎǘŀŘ 

 
København skal være kulturhovedstad. Det skal være her, 
at de internationale kunstnere rejser hen for en 
overnatning og en optræden eller for at slå sig ned med 
fast residens. Det skal være her, resten af landet valfarter 
til for at opleve samtidskunsten. Det kan være det nye 
navn på de skrå brædder, der netop har været med i en 
verdensomspændende dramaserie, eller det kan være 
navnet på vej mod toppen af hitlisten på Spotify. 
 

Det sker imidlertid ikke af sig selv, men kræver først og fremmest et 

mål for udbygningen af vedvarende energi og en samlet plan for, 

hvordan vi kan sætte nok vindmøller og solceller op de kommende ti 

år ς både til lands og på vandet.  

For at komme derhen kræver det en kulturpolitik, der går radikalt til værks. 
Vi skal gøre op med måden, man hidtil har drevet kulturpolitik på, hvor 
historien og måden, man plejer at gøre tingene på, er meget definerende 
for politikken.  
 
Vi har ikke nogen darlings, som vi automatisk vil støtte frem for andre. I 
stedet vil vi se på, hvem og hvad der rykker kulturmiljøet fremad. Vi 
behøver ikke læne os op ad 100 års kulturpolitik. Der er andre og nye 
måder at gøre det på. 
 
Kulturpolitikken skal have store armbevægelser, men den skal også have 
bredde armbevægelser, der når ud i hele byen og tager sig godt af de lokale 
borgere med attraktive tilbud for de helt små og de helt store.  
 
Det kræver politikere, der kender fagmiljøets udfordringer og politikker, der 
løber med udviklingen på de enkelte fagområder.  
 
Der er tale om et kommunalpolitisk kulturudspil, der ikke favner alle 
kulturområder. Men udspillet kommer omkring nogle af de dagsordener, vi 
i Radikale Venstre vil løfte i den kommende periode.  
 
Efter fire år på posten som kulturordfører for Radikale Venstre i København 
har jeg samlet op på nogle af de udfordringer, jeg har mødt i den seneste 
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periode og nogle af de ambitioner, jeg ser, vi er nødt til at løfte inde på 
Rådhuset.  
 
Således kunne udspillet også dække miljøet for de levende billeder, 
litteraturen, gallerierne, gastronomien og resten af det spændende 
kulturmiljø, som København rummer. I udspillet her slår vi imidlertid ned på 
nogle generelle områder på tværs af kulturen. Der er nedslag på to store 
områder - musikken og scenekunsten - og på et mindre område med 
kunsten i gadebilledet: Streetart. 
 
Det er 25 år siden, at København var europæisk kulturhovedstad. Det kom 
noget tiltrængt efter en dyster udvikling fattigfirserne og på kanten af, at 
YǄōŜƴƘŀǾƴǎ YƻƳƳǳƴŜ ǾŀǊ ǾŜŘ ŀǘ Ǝň ōŀƴƪŜǊƻǘ ƛ ƳƛŘǘŜƴ ŀŦ флΩŜǊƴŜΦ L Ŝǘ ƪǾŀǊǘ 
århundrede har vi udviklet kulturen, og København er blevet en 
internationalt anerkendt kulturscene. Det gælder både for nichegenrene og 
for de mere mainstream kulturtilbud. 
 
Vi skal gå forrest og flytte kulturen fremad. Vi skal løfte de enkelte miljøer 
og skabe præcedens for Danmarks kulturpolitik. Vi skal være 
kulturhovedstad for københavnerne, Danmark og resten af verden.  
 
God læselyst, 
Christopher Røhl 
 
Radikale Venstre 
København 
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København som kulturhovedstad 
København er ikke alene en storby. København er Danmarks hovedstad, 
som hele verden har rettet blikket mod. Vi kan opbygge hele miljøer og 
skabe præcedens på de områder, vi engagerer os i.  
 
I dette afsnit gennemgås tre konkrete områder, hvor København som 
hovedstad har særlige udfordringer og særlige muligheder, hvis vi vel at 
mærke vælger at forfølge dem.  
 
Det handler først og fremmest om, hvordan vi griber kulturen an. 
Kulturpolitik kan hurtigt vige fra armslængdeprincippet, og politiske 
fornemmelser kan sætte retningen for udviklingen af et område. Det er da 
også vigtigt, at vi fører vores kulturpolitik med politiske ambitioner. Det er 
nødvendigt, når der skal prioriteres.  
 
Det kulturpolitiske kompas kan imidlertid godt stå skarpere. Det kræver 
dog, at vi får nogle bedre redskaber at navigere med. Noget, der hjælper os 
med at ramme balancen mellem politisk armslængde og en fælles ramme, 
som vi kan diskutere og prioritere ud fra. Her foreslår vi at oprette 
Kulturens Analyseinstitut i København, så data i højere grad kan blive en del 
af vores pejlemærker, og resten af kulturbranchen kan blive klogere på den 
data, vi genererer i Københavns ca. 40 kulturinstitutioner.  
 
Derudover handler det om børnene, der er et særligt fokusområde for 
Radikale Venstre ς også i København. Her vil vi sætte statens puljer bedre i 
spil og dermed også sikre bedre levevilkår for Københavns etablerede 
kunstnere. Ligesom vi vil forfølge arbejdet med at udvikle Københavns 
Kommunes Musikskole og øvrige musikundervisning. 
 
Endelig vil vi udvikle såkaldte kulturkvarterer over hele byen, der skal bygge 
på de lokale præmisser. Det kræver, at vi aktivt vælger at bakke op om de 
lokale kulturaktørers indsats og går i dialog og understøtter muligheden for 
at brede deres aktiviteter ud. Det er vigtigt, at det ikke bygger på 
kommunalpolitisk detailstyring, men at det sker med lokale tilbud. Derfor er 
samarbejdet med lokaludvalgene også afgørende.  
 
Menneskedreven kultur. Datadreven kulturpolitik 
Kultur er en skrøbelig størrelse. Det satte corona-pandemien to store tykke 
streger under. Det viste, hvor skrøbelig kulturen er, og hvor skoen særligt 
trykker  
 
Men vi har kun kradset lidt i overfladen af kulturens behov og muligheder.  
 
Sandheden er nemlig, at vi ved enormt lidt om kulturlivet. Udover de store 
paroler om, hvordan kulturen stiller de store spørgsmål, skubber rundt på 
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vores følelser og giver os identitet og fællesskab, så er det meget lidt, vi ved 
om de store tal. 
 
En rapport udarbejdet af Rambøll for nylig viste dog, hvor skrøbelig 
kulturens økonomi er. Livemusikken mistede 52 % af sin omsætning. 
Festivalerne mistede 97 % af deres billetindtægter og det samlede kulturliv 
mistede 35 % af deres omsætning svarende til tre milliarder kroner.  
 
Kendskab til kulturlivet er vigtigt. Det er det ikke bare ud fra rå 
markedsøkonomi, men det er det også, hvis vi skal skabe en økonomisk, 
grøn og faglig bæredygtig branche.  
 
Mens idrætten længe har haft et analyseinstitut, har vi endnu ikke fået et 
for kulturen - det til trods for, at det længe har været et radikalt ønske, og 
at vi også har haft skiftende radikale kulturministre. Selvom branchen har 
taget tilløbet og står klar til at sætte i gang, så er det tydeligt, at det ikke er 
det, der står øverst på den socialdemokratiske to do liste.  
 
Vi kan ikke vente.  
 
Det københavnske kulturliv er ikke just en ubetydelig aktør i det samlede 
danske kulturliv, så her vil det være et oplagt sted at starte. Hvis vi tager 
første skridt lokalt i Københavns Kommune, kan vi sandsynligvis 
imødekomme en del af den efterspørgsel, som flere aktører også 
efterspørger. På den måde kan vi også skabe præcedens for dataanalyse i 
dansk kulturliv og forhåbentlig også rykke på arbejdsgangen på 
Christiansborg og i staten. 
 
Analysearbejdet er ikke fremmed for Kultur- og Fritidsforvaltningen i 
København. Vi har allerede årlige udgivelser med nøgletal fra bibliotekerne. 
Et sted man hurtigt kan overføre det til, er kulturhusene. Derfra vil det være 
oplagt at lave analyser om spillesteder, teatre, festivaler og det øvrige 
kultursamarbejder, vi har.  
 
Den data, vi indsamler, skal tjene flere formål. Først og fremmest skal det 
bruges til analyser af vores egne udbud og supplere vores politiske 
behandlinger med de faglige indstillinger, vi modtager fra fagudvalgene for 
visuel kunst, scenekunst og musik. Derudover skal det udstilles og gøres 
tilgængeligt, så andre talknusere kan bruge det i arbejdet med at gøre 
kulturen mere bæredygtig. Her er samarbejder med Applaus, BARC og 
Københavns Universitet oplagte steder at kigge hen ς for ikke at nævne 
brancheorganisationerne.  
 
Helt konkret, foreslår vi at starte drøftelsen i en ny periode og kvalificere 
den med aktører fra forskellige brancher og kulturområder. Derfra skal vi se 
på de arbejdsgange, vi har med vores data i forvaltningen, og vi skal oprette 

https://kulturmonitor.dk/art8411498/Rapport-cementerer-den-danske-musikbranches-%C2%BBr%C3%A6dsels%C3%A5r%C2%AB-2020-%E2%80%93-har-tabt-over-tre-milliarder-kroner?utm_campaign=kulturmonitor&utm_content=07-10-2021&utm_medium=email&utm_source=newsletter_redaktionel
https://kulturmonitor.dk/kulturpolitik/art8369579/Radikale-Venstre-foresl%C3%A5r-at-id%C3%A9-om-dansk-kulturelt-analyseinstitut-skal-udkl%C3%A6kkes-i-K%C3%B8benhavns-Kommune-%E2%80%93-vil-skabe-pr%C3%A6cedens
https://eur02.safelinks.protection.outlook.com/?url=https%3A%2F%2Fwww.kulturmonitor.dk%2Fminister-er-skeptisk-mens-kulturorganisationer-hilser-analyseinstitut-velkomment-men-saerligt-en-ting-moeder-modstand-det-har-ingen-gang-paa-jord%2F&data=04%7C01%7C%7Cf2fc098f1172473a05bb08d966dc823b%7C769058ab4487418f8b6cf4b48243edd7%7C0%7C0%7C637653919530851909%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJWIjoiMC4wLjAwMDAiLCJQIjoiV2luMzIiLCJBTiI6Ik1haWwiLCJXVCI6Mn0%3D%7C1000&sdata=omi9cDveUV%2FZaksXPH9wezqXpM8Oxtx6wWMb8yYAJ9g%3D&reserved=0
https://eur02.safelinks.protection.outlook.com/?url=https%3A%2F%2Fwww.kulturmonitor.dk%2Fminister-er-skeptisk-mens-kulturorganisationer-hilser-analyseinstitut-velkomment-men-saerligt-en-ting-moeder-modstand-det-har-ingen-gang-paa-jord%2F&data=04%7C01%7C%7Cf2fc098f1172473a05bb08d966dc823b%7C769058ab4487418f8b6cf4b48243edd7%7C0%7C0%7C637653919530851909%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJWIjoiMC4wLjAwMDAiLCJQIjoiV2luMzIiLCJBTiI6Ik1haWwiLCJXVCI6Mn0%3D%7C1000&sdata=omi9cDveUV%2FZaksXPH9wezqXpM8Oxtx6wWMb8yYAJ9g%3D&reserved=0
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en afdeling i forvaltningen, hvor medarbejdernes profiler i høj grad evner at 
indsamle, bearbejde og udstille data.  
 
Med det fokus og det initiativ kan vi skubbe den kulturpolitiske scene hen i 
det 21. århundrede.  
 
Konkrete initiativer for Kulturens Analyseinstitut: 
¶ Erfaringerne fra biblioteksområdet skal overføres til kulturhusene, 

hvor en årlig rapport med nøgletal skal udgives på samme måde 
som for bibliotekerne. 

¶ Kultur- og Fritidsforvaltningen skal oprette en afdeling for 
kulturanalyse, hvor medarbejderne har faglige kompetencer inden 
for indhentning og udstilling af data.  

¶ Data, der tilgår kommunen gennem tilskudsaftaler og samarbejder, 
skal udstilles i et format, der er let tilgængeligt for kulturbranchen. 

¶ Forhandlinger om regionale spillesteder, små storbyteatre og 
festivaler skal udover faglige indstillinger og opsamling på 
ansøgningerne også suppleres med data på de enkelte fagområder 
og ansøgerne, så vidt det er muligt.  

 
Børnenes kulturhovedstad 
Børnene er et vigtigt led i fødekæden for kulturlivet. Det er først og 
fremmest vigtigt, at børnene møder kulturen, fordi kunst og kulturtilbud 
giver os et sprog i samtalen med os selv om, hvem vi er. Det rejser nogle 
spørgsmål, som vi ikke altid selv evner at løfte ς bevidst eller ubevidst. 
Derfor skal kulturen følge os hele livet, og det skal med lige fra barnsben.  
 
Det handler ikke bare om at møde og opleve kulturlivet, men også om at 
flere børn og unge selv skal være udøvende. Det skal ikke være med et 
professionelt sigte, men det skal ses som et vigtigt greb i dannelsen på lige 
fod med fysisk aktivitet.  
 
Adgangen til kultur og kunst for børn er også med til at føde ind i det 
etablerede miljø både for de mange freelance aktører i byen og for byens 
kulturaktører. Gennem aftaler om kulturtilbud i dagtilbud, folkeskoler og i 
fritiden, om det er som undervisning eller optrædende, skaber det 
arbejdspladser og bedre vilkår for en gruppe arbejdstagere, der ofte er 
ansat på usikre vilkår. 
 
Kommunerne og staten har mange aftaler, hvor midler er allokeret 
børnetilbud og kommunal støtte suppleres ofte med statslig støtte.  
 
Det gælder for eksempel ved scenekunsten, hvor refusionsordningen sikrer, 
at kommunerne får refunderet 50 % af deres støtte ved indkøb af 
scenekunstforestillinger. Et godt eksempel er Levende Musik i Skolen, som 
er et tilbud, hvor kommunen får refunderet 60 % af udgifterne fra Statens 
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Kunstfond til professionelle koncerttilbud. For bare 1.7 mio. kroner ville alle 
Københavns skoler således kunne få én årlig koncert gennem tilbuddet. 
 
Udover de supplerende puljer skal Københavns Kommune også se på vores 
undervisningstilbud. Det gælder både den undervisning, der er på skolerne, 
men det handler i høj grad også om vores samarbejder etablerede gennem 
f.eks. Lille Storbyteateraftalen og de kommunale og selvstændige 
musikundervisningstilbud.  
 
I de seneste perioder har Kultur- og Fritidsudvalget fået foretaget en 
granskning af netop vores musikundervisningstilbud under overskriften 
Mere Musik til Byens Børn. Analysen viste blandt andet, at Københavns 
Musikskole er den relativt mindste i sammenligning med de øvrige seks 
byer på både kommunalt tilskud og antal elever. Der er en omfattende 
venteliste og skævvridning i hvilke børn, der benytter tilbuddet både 
geografisk og socialt. 
 
Det har givet anledning til, at man startede et pilotprojekt fra 2015 til 2017 
med 1 mio. kr. i årlig støtte med målet om at få det bedre lokalt 
implementeret. Med projektet er det lykkedes at få op imod 1400 børn 
igennem et musikundervisningstilbud i 2017. Det har sidenhen fået en fast 
bevilling på 1.1 mio. kr. årligt.  
 
Udvalget bør i en ny periode besøge ordningen og evaluere effekten i 
starten af en ny periode. Det bør indgå i en større drøftelse om de frivillige 
musiktilbud til børnene i København. Drøftelsen bør også svare på, om 
vores Musikskole fungerer optimalt i dag jævnfør de ovennævnte 
problematikker med geografi og social skævvridning. Over 50% af skolens 
undervisning foregår også på Vesterbro, og det bør undersøges, om skolen 
kan rykkes bedre ud i byen, og om den kan struktureres anderledes, så flere 
børn får glæde af tilbuddet.  
 
Konkrete initiativer for Københavns børn: 
¶ Kultur- og Fritidsudvalget skal have en temadrøftelse om 

kulturtilbud til børnene og strategiske mål for den kommende 
periode.  

¶ Statens supplerende puljer skal indgå i forhandlingerne op imod 
udmøntning af små storbyteateraftalen og scenekunstpakken. 

¶ Statens supplerende puljer skal indgå i temadrøftelser op i mod 
kommende budgetforhandlinger for musiktilbud og 
musikundervisning. 

¶ Københavns Kommunes Musikskole bør evalueres og en eventuel 
omorganisering bør indgå i en drøftelse i udvalget sammen med 
den kommunale støtte til private undervisningstilbud. 

 

 
 

https://www.kk.dk/sites/default/files/agenda/4f576825-021b-40b7-85e6-49c38f2fd4ed/20a42506-dd21-46c5-b5b1-022c63ddb5f4-bilag-2.pdf
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Kulturkvarterer i hver en bydel 
København er en stor by. Med 7000 borgere pr. kvadratkilometer er det 
også en tætpakket by. Derfor er det vigtigt, at vi har kulturtilbud spredt 
over hele byen og at vi har kulturtilbud, der afspejler byens mangfoldighed.  
 
I Radikale Venstre vil vi i den kommende periode se på alle vores bydele. Vi 
vil have belyst, hvilke kulturtilbud vi rummer: Både kommunalt støttede, 
private, selvejende og foreningsdrevne tilbud. Nogle gange fungerer den 
ene type nemlig bedre end den anden, og andre gange skal det være et 
tredje tilbud. Det er vigtigt, vi tænker hele vores by, uanset organisering, 
som ét samlet fællesskab.   
 
Det er imidlertid også vigtigt, at vi rækker ud til de lokale ildsjæle og 
kulturelle fyrtårne. Vi skal udvikle fællesskaberne på fællesskabets 
præmisser samtidig med, at vi hele tiden skal have øje for social, kulturel, 
økonomisk og grøn bæredygtighed. For satser vi på kulturen i 
fællesskaberne, så satser kulturlivet også på fællesskabet og tager ansvar. 
 
Det har vi set i den seneste periode, hvor Sydhavns Teater med deres 
hovedscene Østre Kapel på Vestre Kirkegaard har flyttet scenekunsten ud i 
Sydhavn. De har rejst flere midler til deres teaterstykker, og de har samtidig 
også engageret og involveret sig i lokalområdet bl.a. i områdefornyelsen, 
der kigger på udviklingen af Baunehøj.  
 
Vi har set det i Brønshøj, hvor der nu etableres et nyt kulturhus på Brønshøj 
Gamle Skole, 21st barking får et nyt spejderhus på grunden med 
Vandtårnet, hvor det gamle Vandtårn også bliver brugt til koncerter og 
udstilling. Således er flere adresser på Brønshøjvej i spil og lokale 
foreninger, der i høj grad har outdoor aktiviteter til fælles som rollespillere 
og spejdere, kan nyde en fælles synergi, hvis vi på Københavns Rådhus også 
løber med udviklingen lokalt. Det er fordrende for både for det lokale 
foreningsliv, men også for resten af københavnerne, der vil være en del af 
den lokale profil.  
 
Et tredje eksempel er Sundholmen på Amager, der er en tidligere 
tvangsarbejdsanstalt for byens dårligere stillede. Området er i dag et 
sammensurium af kommunale institutioner, herberger og opholdssted for 
udsatte borgere, men det er også et vigtigt kulturelt centrum for 
lokalområdet. Her har FABRIKKEN for kunst og design længe været placeret 
i de gamle industrihaller, hvor internationale kunstnere og helt lokale 
billedkunstnere og skulptører giver deres kunst form, ligesom de har lokale 
udstillinger og stiller deres kunst til rådighed uden for matriklen senest i et 
samarbejde med Amagercenteret. Det seneste skud på stammen for 
lokalområdet er et unikt samarbejde med Kirkens Korshær, Lille 
Storbyteateret GLiMT og foreningshuset Sundholm. Her forenes 
socialarbejde med fysisk teater og de frivillige kræfter omkring det stærke 
fællesskab i Foreningshuset 8 på Sundholm, hvor man i høj grad vil trække 

https://www.ffkd.dk/portfolio/fabrikken-rykker-ind-i-amager-centret/
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det ressourcestærke lokalområde ind, og man vil give attraktive tilbud til de 
udsatte borgere, der i dag holder til på området.  
 
København har et stærkt kulturliv, og vi har set flere eksempler på i den 
seneste periode, hvordan lokale aktører kan løfte ς ikke bare kulturlivet, 
men hele områder med kunsten og kulturen i centrum.  
 
Kødbyen på Vesterbro er et stærkt eksempel med kulturelle fyrtårne i 
København, men over hele byen er der fyrtårne, der glimter. Det kræver 
imidlertid, at vi på rådhuset er villige til at gribe deres initiativer.  
 
Konkrete initiativer for kulturkvarterene: 
¶ I dialog med lokaludvalgene skal Kultur- og Fritidsudvalget 

kortlægge stærke lokale aktører og pege på konkrete initiativer, der 
løfter og kan løfte bydelen. 

¶ Kultur- og Fritidsudvalget skal udvikle en handleplan for udvikling af 
flere kulturkvarterer i bydelene, der skaber synergi med 
lokalområdets særlige karakter. 
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